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سالاری در گفت وگو با »فرهیختگان« مطرح کرد

مسجد جامعی گزینه اصلی برای ریاست شورا

انتخابات هیات رئیسه شورای شهر نزدیک 
است؛ اگرچه هر کسی اظهار نظری درباره 
رئیس آینده شورای ش�هر  دارد، اما خود 
ش�ورایی ها همچن�ان منتظ�ر اتفاق�ات، 
لابی ها و خبرهای روزهای آینده هس�تند 
و می گوین�د ش�رایط ب�ه گونه ای اس�ت 
ک�ه نمی توان چی�زی را پیش بین�ی کرد. 
رحم�ت الله حافظ�ی، رئیس کمیس�یون 
سلامت ش�ورای ش�هر تهران با اشاره به 
اینکه اگر س�اختار سیس�تم س�الم بود، 
می توانس�تیم با ضریب خطای 10 درصد، 
نتای�ج انتخاب�ات را پیش بین�ی کنیم، به 
»فرهیخت�گان« می گوی�د:  »ب�ا وضعیت 
موج�ود حتی تا لحظه آخ�ر نیز نمی توان 
پیش بینی کرد ک�ه چه اتفاقی می افتاد و 
اس�م چه کس�ی از صندوق بیرون خواهد 
آم�د.« این در حالی اس�ت که بر اس�اس 
گفته های یک منبع آگاه برخی از اعضای 
ش�ورای ش�هر رای دادن به گزینه های دو 
جن�اح را منوط به قرار گرفتن در لیس�ت 
انتخاباتی سال آینده آنها کرده  اند. از طرفی 
خبر های خوبی از جن�اح اصلاح طلبان به 
گوش نمی رس�د؛ چرا که به نظر می رس�د 
اختلاف نظرهای�ی درب�اره گزین�ه اصلی 
ریاست شورا در میان آنها وجود دارد. البته 
محمد سالاری، رئیس کمیسیون معماری 
و شهرس�ازی و نایب رئیس فراکس�یون 
اصلاح طلب�ان این موض�وع را رد می کند. 
س�الاری در گفت وگو با »فرهیختگان« از 

انتخابات هیات رئیسه می گوید. 
 

آیا اصلاح طلبان تصمیم قطعی در رابطه 
ب�ا گزینه  های مط�رح در انتخابات هیات 

رئیسه گرفته  اند؟

مثل سال های گذش��ته به زودی جلساتی 
در ب��اره انتخابات هیات رئیس��ه خواهیم 
داشت و کاندیداهایی برای تمام جایگاه های 
هیات رئیسه از سوی اصلاح طلبان معرفی 
خواهند شد. البته کاندیدای نهایی ما برای 
جایگاه ریاست شورا  همانند گذشته احمد 

مس��جد جامعی اس��ت و در 
جلساتی که در پیش است درباره  
سایر کاندیداها تصمیم گیری 
خواهد شد. تلاش ما این است 
که انتخابات هیات رئیس��ه در 
یک فرآین��د دموکراتیک انجام 

شود. 

آیا احتم�ال گذر از چمران در 
ای�ن دوره از انتخاب�ات وجود 

دارد؟
همان ط��ور که می دانی��د، رای 
ورزشکاران شورا تاثیر بسزایی 
در نتیجه انتخابات هیات رئیسه 

داشته است . ما شاهد بوده ایم که ورزشکاران 
هر بار تصمیم متفاوتی گرفته اند. آنها سال 
اول ب��ه مس��جد جامعی رای دادن��د، در 
انتخابات ش��هردار نیز همین ط��ور. البته 
بگذریم از اینکه در انتخابات ش��هردار ما 

یک گل به خودی داشتیم و یکی از منتسبان 
ما، به گزینه اصولگرایان رای داد. با این حال 
دیدیم که در  دوره های بعد، ورزشکاران بنا 
بر صلاح دید خود، چمران را انتخاب کردند. 
به نظر من اگر  ورزشکاران مدعی پیگیری 
مطالب��ات ش��هروندان و توجه ب��ه اذهان 
عمومی هستند باید به این نتیجه 
برسند که به مسجد جامعی رای 
بدهند؛ چرا که جریان اصولگرا 
بی��ش از ی��ک ده��ه مدیریت 
شورای شهر تهران را در اختیار 
داش��ت و در این دوران دیدیم 
که جایگاه  ش��وراها در فرآیند 
تصمیم گیری نه تنها ارتقا پیدا 
نکرد، بلکه این جایگاه هر سال 

افت شدیدی هم داشت. 

چه دفاعی از هیات رئیس�ه ای 
که یک س�ال ریاست شورا را 

بر عهده داشت، دارید؟
اصلاح طلبان شورا به جریان تکثرگرایی و 
نگاه پایین به بالا اعتقاد دارند؛ چیزی که در 
هیات رئیسه فعلی دیده نمی شود. در دوره 
مسجد جامعی با توجه ویژه به شورایاری ها  
سعی شد اذهان عمومی بیشتر مورد توجه 

قرار گیرد و از مشارکت مردم برای مدیریت 
شهر استفاده شود. از طرفی در این یک سال 
ما ش��اهد تحولات در ح��وزه نرم افزاری، 
افزایش بدنه کارشناسی و افزایش کمیته ای 

تخصصی بوده ایم.

در حال حاض�ر اصلی ترین انتقاد وارد بر 
هیات رئیسه چیست؟

شاهدیم که در حال حاضر از ظرفیت نهاد 
شورای اسلامی شهر اس��تفاده نمی شود. 
در واقع این نهاد اجتماعی ب��ه عنوان یک 
کنشگر، در حد و ظرفیت  های قانونی خود 
عمل نمی کند. هیات رئیس��ه در بس��یاری 
مسائل اعضای شورا  را مشارکت نمی دهد 
و به تنهایی تصمیم گیری می کند، به طوری 
که از جلسات بین بخشی شورا با دولت و 
مجلس یا اعضا خبر ندارند یا به آنها اجازه 
دخالت داده نمی ش��ود. درباره گزارش ها 
هم  آقای رئی��س، گزارش ها را به صورت 

گزینشی به کمیسیون ها می فرستد.

راه حل شما در این باره چیست؟
برای بهتر شدن وضعیت شورا باید نگاه به 
شورا تکثرگرا و از پایین به بالا باشد. اعضای 
مستقل و ورزشکار شورا باید این موضوع 
را در نظر بگیرند. انتخابات پارسال مجلس 
شورای اسلامی نشان دهنده نوع مطالبات 
مردم از مسئولان است. البته شورا یک نهاد 
اجتماعی است، نه سیاس��ی. اما باید توجه 
داشت برای تحقق بسیاری از ماموریت های 
فرهنگی، اجتماعی و شهری باید به اذهان 
عمومی و نگاه کارشناس��ان توجه داشت. 
م��ا در حال حاض��ر نیازمن��د به کار گیری 
کارشناسان متخصص در تمام حوزه های 
مرتبط شهری هستیم. در این راستا تجربه 
نشان داده اس��ت جریان اصلاح طلب در 
به کارگیری این کارشناسان موفق تر عمل 

کرده است.

آموزش و پرورش نیازمند نگاهی نو
ای��ن روزها باز تب تند اس��تیضاح وزیر آموزش و 
پ��رورش بالا گرفته اس��ت و گروهی ب��ا جلوداری 
حسین مقصودی نماینده سبزوار در مجلس، نامه ای 
با 50 امضا را تهیه کرده اند و پیگیر به مجلس کشاندن 
علی اصغ��ر فانی هس��تند. بی گم��ان گرفتاری های 
ساختاری، بودجه ای، مدیریتی، اقتصادی، اجتماعی 
و در کل نرم اف��زاری و س��خت افزاری در گس��تره 
آموزش و پ��رورش فراوان اس��ت. این گرفتاری ها 
س��بب ش��ده اس��ت که در همه دوره ها و دولت ها 
نخس��تین وزارتخانه ای که چس��ب استیضاح به آس��انی به آن می چسبد، همین 
وزارتخانه 13 میلیون دانش آموزی و یک میلیون حقوق بگیر باشد. از سوی دیگر 
نادیده گرفتن چندین دهه ای فرهنگیان و خواس��ته های فشرده شده ش��ان همواره 
زمینه را برای استیضاح کنندگان فراهم می کند و به آسانی تهیه کنندگان استیضاح 
خود را پشت این خواسته ها پنهان می کنند. اما چه استیضاح کامیاب باشد و وزیر 
کنار رود و چه ناکام باش��د و همچنان به کار خویش ادامه دهد، در همچنان بر 

پاشنه پیشین می چرخد و وضع همان است که بود. بی گمان 
برخلاف سخنان پرشمار در ارج نهادن به آموزش، نگاه ها 
به این نهاد، دچار کاس��تی های بسیار اس��ت. نمونه برای 
این ادعا فراوان اس��ت. هنگامی که وزیر پیش��ین بی ترس 
از مدیران دولتی اش و پایش های دوس��تان مجلسی اش به 
دگرگونی های بدون کارشناس��ی و شتاب زده اش از روی 
س��ند تحولی که خود پر است از آش��فتگی های نظری و 
عملی، دس��ت زد، می ش��د پیش بینی کرد ک��ه پیامدهای 
چنین رفتارهایی دس��ت کم یک دهه آموزش و پرورش را 
زمین گی��ر می کند. در آن دوران نهادهای نظارتی و اجرایی 
نه تنها در برابر آن رفتارها س��اکت ماندند بلکه تا اندازه ای 
از آن برنامه های بی بنیاد پشتیبانی می کردند. نمونه ای دیگر 
را می توان در هنگام نوشته بودجه دید. با اینکه سال هاست 

گرفتاری های مالی در آموزش و پرورش از 30 درصد مدرس��ه های فرسوده، تا 
ندادن س��رانه های آموزش��ی بیش از یک دهه ای، مدرسه های خشتی و کانکسی 
و... گرفته تا افت گس��ترده کیفیت آموزش��ی و نارضایتی همیشگی فرهنگیان از 
دستمزدهایش��ان و... همه و همه نش��ان از کمبود ش��دید بودجه دارد، دولت ها 
یکی از کمترین س��هم ها را نسبت به گس��تردگی اش به آن می دهند و مدرسه ها 
را تش��ویق به گرفتن پول از خانواده ها می کنند. از این روس��ت که سهم خیرین 
در گرداندن این نهاد مهم توس��عه ای هر روز بیش از گذشته شده و آموزش هر 
روز بیش از گذش��ته به آموزش و پرورش خیریه ای نزدیک می شود. به هرروی 
گرچه هیچ کس نمی تواند مدعی ثابت ماندن روند اجرایی یک نهاد با تغییر تیم 
مدیریتی اش شود، اما این تغییر بی گمان در مورد آموزش و پرورش بسیار اندک 
و ناچی��ز خواهد بود. منتقدان نباید فراموش کنند که تغییر فرد بدون تغییر نگاه، 
اجرایی و نظارتی، راه به جایی نخواهد برد و از س��وی دیگر گرفتاری های نهاد 
آموزش��ی آنچنان گسترده و ژرف اس��ت که رفتن و آمدن یک چهره نمی تواند 
معجزه کند؛ گرچه به ش��کل اندک می تواند تاثیر گذار باشد. آموزش و پرورش 

نیازمند نگاهی تازه و نوین است. 

عقب ماندگی22درصدی پروژه ها از برنامه 
مسائل مالی دلیل اصلی تاخیر

انجام به موقع پروژه های عمرانی و ش��هری موضوعی اس��ت ک��ه اهمیت ویژه ای 
برای مدیریت ش��هری دارد؛ موضوعی که نیازمند انجام مطالعات توجیهی، تعیین 
مشخصات پروژه، برآورد هزینه   ها و تنظیم جدول زمان بندی است. در این میان این 
پروژه ها باید براساس برنامه توسعه شهرداری و تصمیمات شورای شهر باشد. حالا 
آمار نش��ان می دهد شهرداری تهران برای انجام بسیاری از پروژه  ها از برنامه عقب 

است و این موضوع دردسرهای فراوانی را برای شهرداری ایجاد کرده است. 
 در جلس��ه دیروز ش��ورای ش��هر تهران گزارش نظارتی 12 ماه��ه پروژه های 
تملک دارایی سرمایه ای س��ال ۹۴ شهرداری تهران قرائت شد. کل پروژه های 
تملک دارایی، 2۴۴6 پروژه اس��ت که 157۹ پروژه از آن پروژه های سرمایه ای 
مستمر )نگهداشت(، 867 پروژه سرمایه ای غیر مستمر )عمرانی( و 333 پروژه 
سرمایه ای غیرمستمر عمرانی جدید بوده است. البته 53۴ پروژه نیز به صورت 
س��رمایه ای غیرمس��تمر نیمه تمام در این گزارش عنوان ش��ده اس��ت. به گفته 
علی رضا دبیر، رئیس کمیس��یون برنامه و بودجه ش��ورای ش��هر تهران که این 
گزارش را به صحن ش��ورا آورده بود، دلیل اصلی تاخیر در پروژه ها، مس��ائل 
مالی اس��ت، به طوری که درحال حاضر 255 پروژه به علت مسائل مالی تاخیر 
داش��تند. دبیر افزود:  »علت تاخیر پروژه های س��رمایه ای غیرمستمر )عمرانی( 
بازدید ش��ده در 71 مورد مربوط به زمین، 27 مورد طراحی و برنامه ریزی، 20 
مورد پیمانکار، 3۹ مورد به دلیل مش��کلات اجرایی و 68 پروژه به سایر موارد 
مربوط بوده است که در کل این علل تاخیر در پروژه ها به ۴80 مورد می رسد.« 
براساس این گزارش، پیشرفت فیزیکی پروژه های مستمر در مناطق 75 درصد، در 
معاونت ها 88 درصد و به طور میانگین 78 درصد بوده است. این درحالی است که 
به گفته دبیر میانگین پیشرفت فیزیکی موردانتظار در زمان بررسی 100 درصد بوده 
و این به این معنی است که اجرای پروژه ها به طور میانگین 22 درصد از برنامه عقب 
بوده اس��ت. دبیر مقایس��ه ای هم در رابطه با نحوه ارجاع کار پروژه های سرمایه ای 
غیرمستمر چهار سال گذشته داشت. به طوری که سال ۹0 حدود 28/۹ درصد، سال 
۹1 حدود 17 درصد، سال ۹2 حدود 10 درصد؛ درسال ۹3 حدود 18 درصد و سال 
۹۴ حدود 28 درصد پروژه های غیرمستمر شهرداری عقب تر از زمان بندی بوده اند. 
براساس این گزارش 31 درصد پروژه  ها در سال ۹۴ با مناقصه عمومی، بیش از 
6 درصد با مناقصه محدود، بیش از 12 درصد به صورت اس��تعلامی، نزدیک 
ب��ه 3۹ درصد به صورت واگذاری به ش��رکت های دولتی و خصوصی )ترک 
تشریفات( و همچنین بیش از 10 درصد واگذاری به شرکت ها و سازمان های 

وابسته اجرا شده است.  

 شناسایی و جذب 
 1500 کودک خیابانی 

تا هفته دولت 

فرهیخت��گان| ک��ودکان خیابان��ی 
درحال جمع آوری و س��اماندهی 
هستند؛ ساماندهی ای که انتقاداتی 
به آن وارد است. برخی می گویند 
خانواده های��ی  ک��ودکان  ای��ن 
آس��یب دیده و فقیر دارند که این 
فقر خانوادگی، باعث کشیده شدن 
آنها به سمت کار شده است. اما در 
طرح جمع آوری کودکان خیابانی، 
ای��ن افراد ب��ه مراک��ز نگهداری 
منتق��ل می ش��وند و اگ��ر حکم 
قضایی صادر ش��ود، برای مدتی 
معین به خانه ش��ان برنمی گردند. 
با این ش��یوه جمع آوری مش��کل 
ریش��ه ای که فقر و آسیب دیدگی 
خانواده این کودکان اس��ت، حل 
نمی شود اما معاون امور اجتماعی 
سازمان بهزیستی استان تهران بر 
جم��ع آوری این ک��ودکان تاکید 
دارد. او گفت��ه اس��ت: »تاکن��ون 
ای��ن  در  ک��ودک   860 ح��دود 
عملیات شناس��ایی شده و قصد 
داریم تا هفته دولت شناس��ایی و 
جذب را ادامه دهیم و تعداد آنها 

را به 1500 نفر برسانیم.« 
ابراهیم غفاری با اش��اره به آنکه 
بهزیس��تی اس��تان تهران با تاکید 
به طور  بهزیستی  ریاست سازمان 
جدی ب��ه موض��وع شناس��ایی، 
س��اماندهی و ج��ذب ک��ودکان 
کار و خیابان ورود کرده اس��ت، 
گفت: »معتقدیم وظیفه شناسایی 
و جذب کودکان کار و خیابان با 
سازمان بهزیستی است و با همین 
ن��گاه رویک��رد خود را ب��ر ارائه 

خدمات پیشگیرانه قرار داده ایم. 
او افزود: »در این راستا از ظرفیت 
بخش غیردولتی نیز استفاده کرده 
و درح��ال حاض��ر در عملی��ات 
ج��ذب ک��ودکان کار و خیاب��ان 
ب��ا        NGO 17فع��ال در این 
ح��وزه وارد کار ش��ده  و ب��ا آنها 
تفاهمنام��ه منعقد کرده ایم.« او در 
 NGO 17 ادامه عنوان کرد: »این
در شناسایی و جذب کودکان کار 
و خیابان با ما همکاری داش��ته و 
تا پایان س��ال جاری این عملیات 
شناسایی، جذب و ساماندهی را 

ادامه خواهیم داد.« 
معاون ام��ور اجتماعی س��ازمان 
بهزیستی اس��تان تهران ادامه داد: 
»در این ط��رح 700میلیون تومان 
اعتبار ب��رای تجهیز NGOهای 
هم��کار و ی��ک میلی��ارد تومان 
برای مداخلات کودکان و اجرای 
برنامه ه��ای کاهش آس��یب برای 
آن��ان و خانواده هایش��ان در نظر 

گرفته ایم.« 
غفاری گفت: »ب��ه این ترتیب تا 
پایان سال جاری برای شناسایی، 
جذب و ساماندهی هر کودک کار 
و خیابان حدود 500 هزار تومان 
اختصاص داده ایم.« او به »ایسنا« 
گفت: »برخی از این کودکان رها 
شده هستند و جایی برای زندگی 
ندارند به همی��ن دلیل آنان را در 
مراک��ز ش��بانه روزی خود جذب 
خواهیم کرد؛ علاوه بر آن کودکانی 
را که در معرض خشونت بوده یا 
خشونت دیده هستند، نیز حمایت 
و در ص��ورت نی��از در مراک��ز 
ش��بانه روزی ج��ذب می کنی��م.« 
معاون ام��ور اجتماعی س��ازمان 
بهزیستی استان تهران تاکید کرد: 
»رویکرد سازمان بهزیستی در این 
طرح جذب این کودکان به مراکز 
روزانه و نه شبانه است و درحال 
حاضر علاوه ب��ر مراکز روزانه دو 
مرکز شبانه روزی را نیز در تهران 
برای ساماندهی این کودکان کاملا 

تجهیز کرده ایم.« 
معاون ام��ور اجتماعی س��ازمان 
بهزیستی اس��تان تهران ادامه داد: 
»بهزیس��تی به هیچ وجه به دنبال 
جمع آوری این کودکان نیس��ت، 
زیرا جمع آوری به این معناس��ت 
ک��ه ای��ن ک��ودکان را از س��طح 
خیابان ها جمع ک��رده و به مراکز 
ارجاع دهیم؛ این درحالی اس��ت 
ک��ه اغلب ای��ن ک��ودکان دارای 
خان��واده ب��وده و نمی توان چنین 

رفتاری را با آنها انجام داد.«

کـــــــــــیوسک

فرهیختگان| دبیرکل ش�ورای عالی آموزش و پرورش درباره احتمال تغییر سیس�تم ارزشیابی توصیفی 
در برخی دروس پایه پنجم و شش�م گفت: »پیش�نهاداتی در خصوص نمره ای ش�دن برخی دروس در 
پایه پنجم و شش�م مطرح ش�ده که در دس�ت بررس�ی اس�ت، اما هنوز درباره آن تصمیم گیری نشده 
اس�ت.« مهدی نوید ادهم درباره وضعیت ارزش�یابی توصیفی و اینکه آیا در مقاطع بالاتر نیز این تغییر 
اجرا  خواهد شد یا خیر؟ به »ایسنا« گفت: »ارزشیابی تحصیلی بر اساس برنامه درسی ملی مصوب شد و 
در مقطع ابتدایی به اجرا درآمد. البته بر اساس حکم سند تحول بنیادین طرحی تحت عنوان »ارزشیابی 

شایسته محور« تدوین شده است و در آینده نزدیک در دستور کار شورای عالی قرار می گیرد.«

پیشنهاد نمره ای شدن برخی دروس پایه پنجم و ششم

گرچه هیچ کس 
نمی تواند مدعی 

ثابت ماندن 
روند اجرایی یک 
نهاد با تغییر تیم 

مدیریتی اش 
شود، اما این 

تغییر بی گمان 
در مورد آموزش 
و پرورش بسیار 

اندک و ناچیز 
خواهد بود

الهام کاظمی
E.kazemi@fdn.ir

مطه��ره واعظی پ��ور| در ش��رایطی ک��ه 
احساس می شد با روی کار آمدن مجلس 
دهم، سایه اس��تیضاح از روی سر وزیر 
آموزش و پرورش برداشته شده است، اما 
5۴ نفر از نمایندگان این مجلس پای برگه 

استیضاح وزیر را امضا کرده اند. 
اما آیا مقصر همه مشکلات نظام آموزشی 
کش��ور علی اصغر فانی اس��ت؟ مدیران 
آم��وزش و پرورش همواره مش��کلات 
ریش��ه ای و کمبود بودجه را در پاسخ به 
مصائب آموزشی و صنفی مطرح می کنند. 

 آسیب استیضاح
به بدنه آموزشی

حمایت میرزاده، عضو کمیسیون آموزش 
مجلس درب��اره دلایل طرح اس��تیضاح 
معتق��د اس��ت: » در ح��ال حاضر زمان 
مناس��بی برای اس��تیضاح وزیر آموزش 
و پرورش نیس��ت؛ زیرا این اس��تیضاح 
می توان��د ب��ه بدنه آم��وزش و پرورش 
آسیب برس��اند.« او با بیان اینکه باید به 
موضوع آموزش و پرورش نگاه منصفانه 
داشته باشیم، به »فرهیختگان« می گوید: 
»تمام مشکلاتی که هم اکنون در آموزش 
و پ��رورش وجود دارد، ب��ه گردن وزیر 
نیست. به هر حال وزرای قبلی کارهایی 
انجام داده اند که بازتابش الان مشخص 
ش��ده اس��ت، بنابراین نباید به آموزش 
و پ��رورش ب��ه این صورت نگاه ش��ود 

ک��ه هر آنچه الان اتف��اق افتاده به گردن 
وزیر است.« به گفته میرزاده، فانی هفته 
آینده برای دفاع از عملکردش به مجلس 
خواهد آمد. نمایندگان باید صحبت های 
وزی��ر را بش��نوند و بع��د از آن تصمیم 

بگیرند که فانی را استیضاح کنند یا نه. 

 ضعف های وزیر
دلیل استیضاح 

اما کمال الدین شهریاری، عضو کمیسیون 
عمران و از موافقان استیضاح 
وزی��ر آم��وزش و پرورش 
می گوید:  »فرهیخت��گان«  به 
»فانی به عن��وان وزیر دولت 
ضعف های��ی  تدبیرو امی��د 
دارد ک��ه بع��د از ارزیابی به 
این نتیجه رس��یدیم که بدنه 
آم��وزش و پ��رورش هم از 
عملکرد وزیر راضی نیست.«

نماین��ده اصولگرای مجلس با بیان اینکه 
مجلس برای اس��تیضاح وزیر آموزش و 
پرورش دلایل خودش را دارد، می افزاید: 
»یک��ی از دلایل��ی که باعث ش��د ما به 
سمت استیضاح وزیر آموزش و پرورش 
کشیده شویم، انتصاب مدیران استانی با 

ملاحظات سیاس��ی بود؛ نه تخصص و 
کارآمدی ش��ان.« اظهارات شهریاری در 
حالی  اس��ت که برخی اصلاح طلبان هم 
به همین موضوع انتقاد دارند ؛ چراکه در 
برخی استان ها هنوز مدیران دوره دولت 
قب��ل، بر س��ر کار هس��تند و تغییری در 

مدیران و سیاست ها رخ نداده است. 
به گفته شهریاری اینکه وزیر آموزش و 
پرورش قادر به پیگیری حقوق معلم ها و 
بازنشسته های آموزش و پرورش نیست 
و نمی تواند حق معلم ها را از 
مجلس و دولت بگیرد، دلیل 
بعدی استیضاح وزیر آموزش 

و پرورش است. 
او می گوی��د: »چط��ور وزیر 
بهداش��ت توانس��ت کمبود 
منابع��ش را چانه زنی کند و 
بودج��ه ای جداگان��ه بگیرد، 
اما وزی��ر آموزش و پرورش 
نمی تواند این کار را بکند. یا اینکه واقعا 
برایش مهم نیست که کمی برای گرفتن 

حق معلم ها وقت بگذارد.«
ام��ا س��ومین دلیلی که ش��هریاری برای 
اس��تیضاح وزی��ر آم��وزش و پرورش 
اعلام کرد اس��تخدام نک��ردن معلم های 

حق التدری��س اس��ت؛ معلم های��ی ک��ه 
سن شان دارد از قانون استخدام می گذرد 
و ب��ا حقوق ناچیز زندگ��ی می کنند، اما 
وزیر تلاشی برای استخدام شان نکرده و 

هربار فقط وعده می دهد. 
به گفته نماینده دش��تی و تنگستان ترک 
تحصی��ل دانش آموزان مناط��ق محروم 
یکی دیگر از دلایلی اس��ت که پای فانی 
را به اس��تیضاح باز کرده است. او نه تنها 
برنامه ای برای دانش آموزانی که در حال 
ترک تحصیل هستند، ندارد بلکه فکر هم 
به حال مدارس فرسوده ای که بیشتر شبیه 
خرابه است، نمی کند و باید برای تمام این 

موضوعات توضیحات لازم را بدهد. 

 انتقال مشکلات
از یک وزیر به وزیر دیگر

اما تمام مش��کلات یاد ش��ده، مس��ائلی 
است که در دوره های قبلی نیز با شدت 
بیشتری وجود داشته، اما برخی نمایندگان 
منتقد کنون��ی، در آن دوره ترجیح دادند 
سکوت کنند. اسکندر لطفی، معلم و فعال 
صنفی نیز به »فرهیختگان« می گوید: »در 
آم��وزش و پرورش بای��د به فکر حل 
مشکلات بود. مش��کلات با بودجه و 
برنامه ریزی حل می ش��ود ن��ه با تغییر 
وزیر. با تغییر وزیر، مشکلات از دوش 
یک نفر ب��ه دوش نفر بعدی می افتد و 

مشکلی حل نمی شود.«

فرهیختگان | 6 مدرسه در منطقه 18 تهران 
تعطیل شده اند؛ این خبری بود که دیروز 
رئیس کمیس��یون فرهنگ��ی و اجتماعی 
شورای شهر تهران در جلسه شورا اعلام 
کرد. ب��ه گفته عبدالمقی��م ناصحی، این 
اتفاق در یکی از پردانش آموزترین مناطق 
تهران افتاده و ب��ا حکم قضایی مدارس 
تعطیل ش��ده و ملک ب��ه مالک تحویل 
داده می ش��ود. این مدارس با هشت هزار 
مترمربع مس��احت، بی��ش از 10 میلیارد 
توم��ان ارزش دارن��د و در منطقه خلیج 
فارس جنوبی واقع در محدوده یافت آباد 

قرار گرفته اند. 
ش��مار مدارس اس��تیجاری در تهران که 
هر آن ممکن اس��ت مالک آنها بخواهد 
ملکش را پس بگیرد، کم نیستند. اسفندیار 
چهاربن��د، مدیرکل آم��وزش و پرورش 
شهر تهران سال تحصیلی گذشته اعلام 
کرده بود که از 2200 ساختمان آموزشی 
ک��ه در تهران وجود دارد، 280 مدرس��ه 
اس��تیجاری هس��تند. این آم��ار در کنار 

25 درصد مدارس فرس��وده این اس��تان 
دورنمای تعداد مدرس��ه در این شهر را 
تیره و تار می کند. بیش از 70 سال است 
مدرسه استیجاری در آموزش و پرورش 
وج��ود دارد که به گفته مدیرکل آموزش 
و پرورش ش��هر تهران درطول دو سال 
گذشته حکم قضایی که منجر به اجرای 
مدارس اس��تجاری ش��ده باش��د وجود 
نداشته یا عملیاتی نشده است، اما این بار 
به نظر می رسد کمی اوضاع بر وفق مراد 

آموزش و پرورش نیست. 

 مذاکره دوباره با مالک
حالا در آستانه سال جدید تحصیلی بیش 
از هزار دانش آموز این 6 مدرسه وضعیت 
مش��خصی ندارند یا مجبورند در س��ایر 
مدارس پرجمعیت منطقه ثبت نام کنند و 

بر جمعیت آنها بیفزایند یا راهی مدارس 
غیرانتفاعی شوند. حسین ابراهیمی، رئیس 
منطقه 18 آموزش و پرورش شهر تهران 
از تعطیلی 6 مدرسه در منطقه خلیج فارس 
جنوبی اب��راز نگرانی کرد و گفت: »قبلا 
مذاکراتی با مالک خصوصی این مدارس 
انجام ش��ده بود ام��ا اختلافاتی به وجود 
آمده اس��ت. ما حاضریم با مالک مجددا 
به مذاکره بنشینیم و مدارس را خریداری 
کنی��م.« او درب��اره جزئی��ات تعطیلی 6 
مدرس��ه در منطقه خلیج ف��ارس جنوبی 
به »ایس��نا« گفت: »6 مدرسه »ستایش«، 
»خلیج فارس«، »ش��هید باک��ری«، »دکتر 
حسابی«، »شهید همت« و »تربیت« که دو 
مورد از آنها دبیرستان دوره دوم دخترانه، 
یک دبستان دخترانه، یک دبیرستان دوره 
اول و یک مورد دبستان دوشیفت پسرانه 

با بیش از چهاره��زار دانش آموز تعطیل 
ش��ده اند.« به گفته او این 6 مدرسه یک 
مالک خصوصی دارند که مذاکرات با این 
فرد صورت گرفته؛ ملک ها قیمت گذاری 
ش��ده و تشریفات خرید انجام شده بود، 
ام��ا وی این اواخر روی مت��راژ زمین و 
قیمت آن بحث هایی داش��ت و قیمت و 
پول فضایی ک��ه در خیابان و معبر افتاده 
و ش��هرداری آنها را تبدیل به پارک کرده 
اس��ت را نیز می خواس��ت از آموزش و 
پرورش بگیرد، در صورتی که ما تصرف 

و مالکیتی بر آن فضاها نداریم. 
رئی��س منطق��ه 18 آم��وزش و پرورش 
ش��هر تهران با بیان اینکه با این اوصاف 
ما حاضریم همه اینه��ا را انجام دهیم و 
پای میز مذاکره به توافق برس��یم، گفت: 
»متاس��فانه مالک قب��ل از مذاکره حکم 
قاض��ی و دادگاه را گرفته و از این طریق 
وارد ش��ده اس��ت. درحال حاضر برخی 
دانش آم��وزان و اولی��ای آنه��ا در مقابل 

مدرسه جمع شده و نگران هستند.« 

آیا استیضاح وزیر، سیستم آموزشی را متحول می کند؟ 

سنگی دیگر مقابل پای لنگ آموزش

تعطیلی 6 مدرسه منطقه 18 با حکم قضایی

بلاتکلیفی بیش از 1000 دانش آموز

گزارش خبری

آمــــــوزش

یـــــــــادداشت

شـــــــــهر
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خواهد شد

با تغییر وزیر، 
مشکلات از دوش 
یک نفر به دوش 

نفر بعدی می افتد و 
مشکلی حل نمی شود
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